

Van: ETUI <jrotty@etui.org>
Verzonden: dinsdag 4 november 2014 13:47
Aan: Nieuwsarchief
Onderwerp: HesaMail - October 2014

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

Hesamail

no 117 - October 2014

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

etui.

etui news

Unions and psychosocial risks: findings of a project in four southern European countries



The findings of a project on psychosocial risks done in 12 firms in four Mediterranean countries (France, Italy, Spain and Turkey) were unveiled to a forty-strong audience in Brussels on 14 and 15 October. The scheme was coordinated by the Spanish trade union institute Istas partnered by the European Trade Union Institute (ETUI) and the European Agency for Safety and Health at Work (EU-OSHA). [Read more](#)

european news

New report on how workplaces are managing stress

A quarter of workers in Europe report feeling stressed at work all or most of the time, while a similar proportion state that work affects their health negatively, according to a report made public on 16 October by the European Agency for Safety and Health at Work (EU-OSHA) and the European Foundation for the Improvement of Working and Living Conditions (Eurofound). [Read more](#)

Increased risk of lung cancer among bricklayers

Bricklayers are at increased risk of developing lung cancer, according to the findings of an epidemiological study recently published in the International Journal of Cancer. The risk of contracting lung cancer increases in proportion to the length of time spent working in the occupation. The authors see the probable cause as being building workers' regular exposure to a cocktail of carcinogens that provokes synergistic effects. [Read more](#)

Belgium gets nanomaterials registry

Belgian legislation on placing on the market substances manufactured in nanoparticle form was gazetted in Belgium's Moniteur Belge legal newspaper on 24 September. The new law establishes a registry of nanomaterials which the Belgian authorities are hoping will improve the traceability of nanomaterial-containing products and scientific knowledge about their potential toxicity. [Read more](#)

international news

Unions fend off draft occupational health standard

A draft international standard on health and safety at work failed to secure the necessary two-thirds majority vote in the International Organization for Standardization (ISO) committee developing it on 18 October. It will now have to be reviewed and voted on again. This is a battle won by the unions against provisions that would leave workers worse off. [Read more](#)

Unions kick off global transport 'safe rates' campaign



A worldwide campaign for safe pay rates for transport workers was launched in late August by the sector's global union federation ITF. The 'Safe rates and a safe industry- we're in, are you?' campaign is modelled on a highly successful initiative by Australian truck drivers. In 2012, the Transport Workers Union (TWU) won an Australia-wide safe rates law, intended to protect drivers from pressure to work long hours, speed or take drugs just to keep going. [Read more](#)

hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

nouvelles de l'etui

Syndicats et risques psychosociaux : résultats d'un projet dans quatre pays du sud de l'Europe



Une quarantaine de personnes ont assisté les 14 et 15 octobre à Bruxelles à la présentation des résultats d'un projet mené autour de la problématique des risques psychosociaux dans 12 entreprises de quatre pays méditerranéens (France, Italie, Espagne, Turquie). Cette initiative a été coordonnée par l'institut syndical espagnol Istas, avec comme partenaires l'Institut syndical européen (ETUI) et l'Agence européenne pour la sécurité et la santé au travail (EU-OSHA). [En savoir plus](#)

nouvelles européennes

Nouveau rapport sur la gestion du stress au travail dans les entreprises

Un quart des travailleurs européens ressentent du stress au travail de manière permanente ou la plupart du temps et une proportion semblable indique que le travail affecte leur santé négativement, selon un rapport rendu public le 16 octobre par l'Agence européenne pour la sécurité et la santé au travail (EU-OSHA) et la Fondation européenne pour l'amélioration des conditions de vie et de travail (Eurofound). [En savoir plus](#)

Risque élevé de cancer du poumon chez les maçons

Les maçons présentent un risque accru de cancer du poumon, selon une étude épidémiologique parue récemment dans l'International Journal of Cancer. Le risque de contracter le cancer du poumon augmente proportionnellement avec le temps passé dans cette profession. Les auteurs de l'étude mettent en cause l'exposition régulière dans ce métier à un cocktail d'agents cancérigènes qui produit des effets synergiques. [En savoir plus](#)

La Belgique se dote d'un registre des nanomatériaux

La législation belge relative à la mise sur le marché des substances manufacturées à l'état nanoparticulaire a été publiée le

24 septembre dernier au Moniteur belge, le journal officiel. Cette législation vise à établir un registre des nanomatériaux. Les autorités belges espèrent par ce biais améliorer la traçabilité des produits contenant des nanomatériaux et les connaissances scientifiques quant à leur éventuelle toxicité. [En savoir plus](#)

nouvelles internationales

Mobilisation syndicale payante contre un projet de norme sur la santé au travail

Le 18 octobre, un projet de norme internationale sur la sécurité et la santé au travail n'a pas recueilli la majorité des deux tiers des voix des membres du comité en charge de ces travaux au sein de l'Organisation internationale de normalisation (ISO). Le projet devra être revu et à nouveau soumis au vote. Pour les syndicats, il s'agit d'une première victoire, car le texte était particulièrement défavorable aux travailleurs. [En savoir plus](#)

Les syndicats lancent une campagne mondiale pour la sécurité dans le secteur du transport



La fédération syndicale internationale des travailleurs du transport, l'ITF, a lancé fin août une campagne mondiale qui vise à promouvoir les salaires et la sécurité des travailleurs du transport. La campagne, intitulée 'Safe rates and a safe industry- we're in, are you?' (Salaires sûrs et industrie sans risque: nous sommes pour, et vous ?), s'inspire d'une initiative du syndicat australien des chauffeurs routiers TWU, qui a rencontré un grand succès. [En savoir plus](#)

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe.

To be kept up to date on all ETUI activities, [subscribe to the monthly e-newsletter etui.News](#).

The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use of the information contained in this publication.

ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels / Belgium

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.

--

This message has been scanned for viruses and dangerous content by [Amsab-ISG](#), and is believed to be clean.